
Dům U Zlaté štiky byl done-
dávna posledním neopra-
veným domem na Karlově 
náměstí. Domem, který po 
změně politických pomě-
rů v roce 1989 ještě více 
zpustnul, přišel o všechna 
svá okna a do náměstí hleděl 
pouze jejich temnými otvory.

DO ŽIVOTA se historický dům 
vracel postupně v několika 
krocích, ale až letos v říjnu 
mohl majitel Jan Dufek po-
zvat veřejnost na prohlídku 
interiérů. Pro všechny přítom-
né bylo to, co uvnitř uviděli, 
velkým překvapení,.

Dům U Zlaté štiky je po 
radnici zřejmě nejvýznamněj-
ším domem na Karlově náměs-
tí. Proč si to troufáme tvrdit? 
Kvůli dějinám, které tu za-
nechaly stopu. Jeho význam 
se odvozuje od dvou indicií. 
Jednak zde byla pošta a navíc 
i jeden z nejvýznamnějších 
místních hostinců.

První kolínský poštovní 
úřad zde byl otevřen v polo-
vině 18. století. Důležitost
pošty byla v té době zásadní 
a nezastupitelná. Vedle lis-
tovních zásilek přepravovaly 
poštovní vozy i cestující, 
a často ne jen tak ledajaké. 
S poštovním dostavníkem tak 
do domu U Zlaté štiky zavítal 
například slavný pohádkář 
Hans Christian Andersen. Po-
dobně významných osobností 
musely být desítky, je ovšem 
těžké to doložit.

Snadnější je ověřit, že dům 
navštívili během svých tažení 
generálové různých armád, 
mluví se zejména o generalisi-

movi Suvorovovi, ale byli 
i další. Kde jinde by se také 
měli ubytovat, než ve vyhlá-
šeném hostinci na náměstí? 
V jejich případě šlo samozřej-
mě o hosty nevítané.

V roce 1850 byla pošta pře-
stěhována na periferii k nově 
vzniklému nádraží a pověst 
domu se od té doby nikdy ne-
přiblížila jeho někdejší slávě. 
Dům palácového typu zůstal 
„pouze“ jedním z nejkrásněj-
ších domů na náměstí. Na foto-
grafi ích z první republiky vidí-
me, že průjezd do dvora zmizel 
a pod velkým vývěsním štítem 
s nápisem Emil Aschermann 
se prodávalo galanterní zboží. 
Dnešní sedmdesátníci nejčas-
těji vzpomínají na období, kdy 
v domě sídlila „rybárna“ 
a prodávaly se tu živé ryby. 
V osmdesátých letech měl se 
Zlatou štikou velké plány pod-
nik Potraviny, který zde chtěl 
zřídit ubytovací zařízení. Sty-
lový hotel na náměstí by jistě 
Kolínu slušel, ale rekonstrukce 
těch časů nebraly na památko-
vé hodnoty velký ohled a kdo 
ví, jak by to dopadlo.

Po restituci v devadesátých  
letech vlastnili dům čtyři ma-
jitelé a jeho budoucnost byla 
nejasná. V roce 1997 dům, 
který byl v podstatě ruinou, 
koupil Jan Dufek, respektive 
jeho společnost ASYS, s cílem 

ho opravit. Cesta k tomuto cíli 
nebyla snadná a rozhodně ne 
levná. Svědčí o tom dostateč-
ně už fakt, že trvala více než 
dvacet let.

Stavebně-historická hod-
notu domu, postaveného na 
základech dvou domů gotic-
kých, byla znát již při prvních 
letmých prohlídkách. Původní 
předpoklady později potvrdila 
nálezová zpráva restaurátora 

Miloše Gavendy. Píše v ní 
o tom, že jde o vzácně docho-
valý v jádru gotický dům. Dal-
ší překvapení přišlo při den-
drologickém průzkumu krovu. 
Brněnská laboratoř DendroLab 
zjistila, že část krovů tvoří jed-
le a smrky pokácené v letech 
1730-32, tedy že jde o vzácně 
zachovalý barokní krov. Lai-
kovi to možná mnoho neřekne, 
ale i síla zdí větší než metr 

svědčí o tom, že se nacházíme 
hodně hluboko v kolínských 
dějinách.

Rekonstrukce celého objek-
tu byla rozložena do několika 
etap. V té první dostal dům 
stovky zpevňujících injekcí, 
klenby během rekonstrukce 
držely tisíce dubových klínů. 
Nutné zajištění potřebovaly 
střecha, krovy i zdi na dvoře, 
vysoké podobně jako kolínské 
hradby. Podařilo se i zpro-
voznit přízemí, aby pronájmy 
mohly fi nancovat další obnovu. 
Obytná patra se dokončovala 
až od roku 2016. Z fasády 
musela zmizet kvalitní „bol-
ševická“ disperze. Jan Dufek 
vzpomíná, že pro tento účel 
musel skoupit všechny ocelové 
kartáče v Kolíně.

Fasáda s bohatou štukovou 
výzdobou je ze strany náměstí 
tím, co návštěvníky Kolína 
upoutá na první pohled. Není 
divu, že se vedly diskuze, 
jakou barevnou kombinaci 
pro ni po rekonstrukci zvolit. 
Výsledek mnohé laiky překva-
pil. Odborníci se shodli v tom, 
vrátit fasádu do podoby roku 
1922, tedy do nejstarší kvalit-
ní doložené podoby. Proto je 
fasáda provedena v umělém 
kameni bez využití barev. 
Někteří Kolíňáci stále čekají, 
zda se barvy na dům nevrátí, 
ale nedočkají se. Tím, jak dům 
přestal být barevný, zda se, 
že zestárl o několik století.
/pokračování na straně 2/

Vladimír Sládek
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�  UŽ JSTE SLYŠELI ?
Téměř kulaté, devětadva-
cáté výročí sametové re-
voluce připomene v Kolí-
ně pietní akt před radnicí 
v sobotu 17.11. od 18 h. 
Zazní hymna, promluví 
starosta Vít Rakušan 
a katolický farář Ján Ha-
lama a při písničkách Kar-
la Kryla v podání kapely 
Missa se rozzáří svíčky.

� Hrobník Pavel Navrátil 
z Ovčár se před týdnem 
zúčastnil mezinárodní 
soutěže v kopání hrobů 
v Trenčíně v rámci výsta-
vy Slovak funeral 2018.

� Finále 18. ročníku sou-
těže Miss Kolínska se 
uskuteční v úterý 20.11. 
v divadle. Večer zpestří 
muzikálová hvězda Radim 
Schwab i loňská vítězka 
Sabina Uxová.

� Celé jarní turné popu-
lární kapely Mandrage 
bylo vyprodané, v součas-
nosti parta okolo zpěváka 
Pepy Bolana brázdí repub-
liku na turné podzimním, 
čítajícím čtrnáct zastávek 
a propagujícím letošní no-
vou desku pojmenovanou 
„Po půlnoci“. V sobotu 
17.11. se na jedné z nich 
zastaví v kolínském Měst-
ském společenském domě 
společně s předkapelou, 
Civilní obrana z Čáslavi.

� Minulý týden až po stře- 
chu vyprodali kolínské 
divadlo otec a syn Bolek 
a Vladimír Polívkové.

� Výlepové plochy v Ko-
líně se stávají místem, kte-
ré stále častěji využívají 
i různí aktivisté k ozná-
mení aktuálních výzev. Po 
plakátech upozorňujících 
na nelegální množírny psů 
se zde minulý týden obje-
vila informační kampaň, 
která upozorňuje na to, že 
ve dnech 10. a 11.12. bu-
dou členské státy OSN 
přijímat Globální pakt 
o bezpečné, řízené a pra-
videlné migraci a co se pod 
tímto vznosným názvem 
ve skutečnosti ukrývá.

� Mezi hvězdami TV Šlágr 
jsou i takové, které umě-
jí hrát a zpívat naživo. Pa-
tří k nim především parta 
slovenských muzikantů 
s cimbálem Kollárovci, 
kteří v neděli 18.11. 
v 16 h. završí v Městském 
společenském domě svoji 
pouhou pětidenní koncert-
ní šňůru po českých měs-
tech. Na divácký fenomén 
se vstupenky prodávají 
od léta a do naprostého 
vyprodání míst k sezení 
minulý čtvrtek zbývalo 
už jen minimum míst.
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Basketbalisté Kolína dostali maskota. Více na straně 3.

Dům u Zlaté štiky přestal být letitou 
padající ostudou Karlova náměstí
REKONSTRUKCE:  Do života se historický dům vracel v několika krocích, ale až letos mohl majitel Jan Dufek pozvat veřejnost na prohlídku jeho interiérů

V rozhovoru s ředitelem 
Městského společenské-
ho domu Zdeňkem Hej-

dukem avizovaný koncert 
Zlaté slavice Lucie Bí-
lé se v lednu příštího ro-
ku neuskuteční. „Dora-
zí až na podzim, zato ale 
i s celou kapelou a novou 
deskou v zádech,“ potvr-
dil posun termínu kon-
certu ředitel MSD.

LUCIE BÍLÁ ZAZPÍVÁ
V MSD AŽ ZA ROK

Jan Dufek, majitel opraveného domu U Zlaté štiky na Karlově náměstí, ukazuje jeden z jeho mnoha 
interiérových pokladů, zrestaurované fresky pocházející z dob Marie Terezie.  PRESFOTO - FRANTIŠEK STRÁNÍK

Kolín povedou další čtyři
roky dvě staré i nová tvář

USTAVUJÍCÍ zasedání nově 
zvoleného městského zastu-
pitelstva, konaná jednou za 
čtyři roky nedlouho po ko-
munálních volbách, někdy 
slibuje napínavou podívanou 
a jindy je jeho výsledek daný 
dlouho dopředu. To letošní, 
konané v sále CEROPu 5. lis-
topadu, patřilo k těm druhým.

Jasný výsledek voleb, kdy 
seskupení Změna pro Kolín 
získalo nejen nadpoloviční, 
ale téměř dvoutřetinovou vět-
šinu, nezavdal důvod k žád-
ným podstatným změnám ve 
vedení města a podoba jeho 
vedení na následující čtyři ro-
ky byla domluvena nedlouho 
po volebním víkendu. Hlaso-
vání tak bylo jen formalitou 

a stvrdilo dohodu nově usta-
vené koalice (domluvili se na 
ní Změna pro Kolín, Kolíňáci 
a Volba pro Kolín) o rozděle-
ní postů ve vedení města.

Staronového starostu 
a místostarostu Víta Rakuša-
na a Michaela Kašpara do-
plnil na postu druhého mís-
tostarosty nováček Michal 
Najbrt (Změna pro Kolín), 
který vystřídal (po osmi le-
tech) Tomáše Růžičku. K jed-
né změně došlo i v městské 
radě, z níž odešel (v novém 
zastupitelstvu již nefi gurují-
cí) sociální demokrat Karel 
Molnár a nahradil ho Jan Ba-
lík (Kolíňáci).

Z dalších volených funkcí 
za větší pozornost stojí snad 

jen post předsedy kontrolního 
výboru, tradičně obsazovaný 
zástupcem opozice. Zvolen 
do něj byl Martin Herman, 
jeden ze tří zastupitelů zvole-
ných za ANO 2011.

V sedmadvacetičlenném 
zastupitelstvu oproti předcho-
zím čtyřem letům absentuje 
„sedmička“ Jan Rakušan, Pa-
vel Horák, Václav Navrátil, 
Jiří Truska, Karel Molnár, Jan 
Hora a Petr Volšanský, nahra-
zená trojicemi Lukáš Kačer, 
Pavel Kubáč a Kateřina 
Slavíčková za Změnu pro 
Kolín a Aleš Čermák, Martin 
Herman a Jana Kuncířová za 
ANO 2011 plus Janem Balí-
kem za Kolíňáky.
�  petr soukup

POSTY:  Víta Rakušana a Michaela Kašpara doplnil nový místostarosta Michal Najbrt


